

**HISTORICAL AND CONTEMPORARY TRENDS
IN MORTALITY AND MORBIDITY**

**International scientific seminar
Novosibirsk, July 19–21, 2017**

PROGRAMME



N* Новосибирский
государственный
университет
***НАСТОЯЩАЯ НАУКА**

ПРОГРАММА

**Международный научный семинар
Новосибирск, 19–21 июля 2017 г.**

**ИСТОРИЧЕСКИЕ И СОВРЕМЕННЫЕ ТРЕНДЫ
СМЕРТНОСТИ И ЗАБОЛЕВАЕМОСТИ**

**Institute of History
of the Siberian Branch of the Russian Academy of Sciences
European Association for Population Studies Health, Morbidity
and Mortality Working Group Novosibirsk State University**

**HISTORICAL AND CONTEMPORARY
TRENDS IN MORTALITY AND MORBIDITY
International scientific seminar**

Novosibirsk, July 19–21, 2017

PROGRAMME

*Supported by the Russian foundation for basic research
(project No. 17-01-14069)*

**Novosibirsk
2017**

**Институт истории
Сибирского отделения Российской академии наук
Европейская Ассоциация по изучению народонаселения
Новосибирский государственный университет**

**ИСТОРИЧЕСКИЕ И СОВРЕМЕННЫЕ ТРЕНДЫ
СМЕРТНОСТИ И ЗАБОЛЕВАЕМОСТИ**

Международный научный семинар

Новосибирск, 19–21 июля 2017 г.

ПРОГРАММА

При поддержке Российского фонда фундаментальных исследований (проект № 17-01-14069)

**Новосибирск
2017**

Organizing Committee of the Workshop

«Historical and contemporary trends in mortality and morbidity».

Co-Chairs

V. A. Lamin, Corresponding Member of the Russian Academy of Sciences, Doctor of Historical Sciences, Director of the Institute of History, SB RAS.

Jon Anson, Professor, Ben-Gurion University of the Negev.

M. P. Fedoruk, Corresponding Member of the Russian Academy of Sciences, Doctor of Physico-mathematical Sciences, Professor, Rector of Novosibirsk State University.

Members of the Organizing Committee

Isupov V. A., Doctor of Historical Sciences, Professor, Deputy Chairman of the Organizing Committee, Institute of History, SB RAS.

Zuev A. S., Doctor of Historical Sciences, Professor, Director of the Institute of Humanities of the Novosibirsk State University.

Zhuravel O. D. Doctor of Philology, Associate Professor, Institute of History, SB RAS, Novosibirsk State University.

Zverev V. A., Doctor of Historical Sciences, Professor, Institute of History, SB RAS, Novosibirsk State Pedagogical University.

Soboleva S. V., Doctor of Economic Sciences, Professor, Institute of Economics and Industrial Engineering, SB RAS.

Semenov M. A., Candidate of Historical Sciences, Scientific Secretary of the Organizing Committee, Institute of History, SB RAS.

Ananiev D. A., Candidate of Historical Sciences, Institute of History, SB RAS.

Romanov R. Ye., Candidate of Historical Sciences, Institute of History, SB RAS.

Dashinamzhirov O. B., Candidate of Historical Sciences, Institute of History, SB RAS.

Gordeeva M. A., Institute of History, SB RAS.

Slugina V. A., Novosibirsk State University.

Организационный комитет Международного научного семинара «Исторические и современные тренды заболеваемости и смертности».

Сопредседатели

В. А. Ламин, член-корреспондент РАН, д-р ист. наук, директор Института истории СО РАН.

Йон Ансон, профессор, Университет Бен Гуриона в Негеве.

М. П. Федорук, член-корреспондент РАН, д-р физ.-мат. наук, профессор, ректор Новосибирского государственного университета.

Члены оргкомитета

Исупов В. А., д-р ист. наук, профессор, заместитель председателя оргкомитета, Институт истории СО РАН.

Зуев А. С., д-р ист. наук, профессор, директор Гуманитарного института Новосибирского государственного университета

Журавель О.Д., д-р филол. наук, доцент, Институт истории СО РАН, Новосибирский государственный университет.

Зверев В. А., д-р ист. наук, профессор, Институт истории СО РАН, НГПУ.

Соболева С. В., д-р экон. наук, профессор, Институт экономики и ОПП СО РАН.

Семенов М. А., канд. ист. наук, ученый секретарь оргкомитета, Институт истории СО РАН.

Ананьев Д. А., канд. ист. наук, Институт истории СО РАН.

Романов Р. Е., канд. ист. наук, Институт истории СО РАН.

Дашинамжилов О. Б., канд. ист. наук, Институт истории СО РАН.

Гордеева М. А., Институт истории СО РАН.

Слугина В. А., Новосибирский государственный университет.

ОТКРЫТИЕ КОНФЕРЕНЦИИ OPENING SESSION

Среда, 19 июля
Wednesday, 19th July

Новосибирский государственный университет,
г. Новосибирск, ул. Пирогова, 1. Novosibirsk
State University, Novosibirsk, Pirogova St. 1.

12:00 – 13:00	Регистрация участников, кофе-брейк.	Registration, tea, coffee, sandwiches.	Холл административного корпуса НГУ. Administrative building of NSU, entry hall.
13:00 – 13:30.	Открытие семинара. Пленарное заседание. Приветственное слово директора института Истории СО РАН В. А. Ламина , ректора НГУ проф. М. П. Федорука .	Welcoming remarks Prof. Vladimir A. Lamin , Director, Institute of History of the Siberian Branch of the Russian Academy of Sciences, Prof. Mikhail P. Fedoruk , Rector, Novosibirsk State	Зал заседаний ученого совета, аудитория № 414. Academic Council Hall, auditorium № 414.

13:30 –	Вступительная	Opening	Зал заседаний
14:30	лекция: Йон Ансон.	lecture: Jon Anson,	ученого совета, аудитория № 414.
	Смертность в	Mortality at	
	старшей	the oldest	Academic Council
	возрастной	ages: Has	Hall, auditorium
	группе: Имел ли	there been a	№ 414.
	место второй	second	
	переход	mortality	
	смертности?	transition?	
14:30 –	Кофе-брейк.	Tea break.	Аудитория № 3138.
15:30			Аудитория № 3138.

ЗАСЕДАНИЯ СЕКЦИЙ

SESSIONS

Wednesday, 19th July

Session 1 (English language), Novosibirsk State University, Novosibirsk,

Pirogova St. 1, auditorium № 3122.

15:30 – 17:30

Выступления с докладами.

Лахос Балинт, Ласло Немет (Венгрия, Германия). Различия в смертности, связанные с уровнем образования, в Венгрии за последние три десятилетия.

Виктория Врублевская (Польша). Вариация в продолжительности жизни в Польше: дополнение к анализу сжатия смертности.

Сергей Тимонин (Россия). Компоненты межрегионального неравенства в смертности в России в 2013–2014 гг.

Paper session.

Lajos Balint and Laszlo Németh (Hungary, Germany). Mortality Inequalities in Hungary by Educational Attainment in the Last Three Decades.

Wiktorja Wroblewska (Poland). Dispersion of the length of life in Poland: A contribution to the analysis of mortality compression.

Sergey Timonin (Russia). Age- and cause-specific components of the inter-regional mortality disparities in Russia, 2013–2014.

**Дилек Торун, Измет
Коч (Турция).**
Декомпозиция различий
в уровне жизни в
Турции: 1923–2013.

**Dilek Torun, Ismet
Koc (Turkey).**
Decomposition of
Life Expectancy
Differences in
Turkey: 1923–
2013.

18:00

Ужин (оплачивают
участники).

Conference dinner
(participants pay).

ЗАСЕДАНИЯ СЕКЦИЙ

SESSIONS

Среда, 19 июля

Session 2 (Russian language), Новосибирский государственный университет, ул. Пирогова, д. 1, аудитория № 3143.

15:30 – 17:30

Выступления с докладами.

Paper session.

Владимир Зверев (Россия). Динамика смертности населения Сибири в конце XIX – начале XX в.

Vladimir Zverev (Russia). Dynamics of mortality of the population of Siberia in the late XIX – early XX century.

Сергей Глушков (Россия). Динамика заболеваемости в городах Западной Сибири конца 19 – начала 20 века.

Sergey Glushkov (Russia). The incidence and epidemic mortality of the urban population of Western Siberia in early XX century.

Владимир Исупов (Россия). Основные тренды смертности и заболеваемости населения России в первой половине XX века.

Vladimir Isupov (Russia). The main trends of mortality and morbidity of the population of Russia in the first half of the twentieth century.

18:00

Ужин (оплачивают участники).

Conference dinner (participants pay).

ЗАСЕДАНИЯ СЕКЦИЙ

SESSIONS

Thursday, 20th July

Session 1 (English language), Novosibirsk State University, Novosibirsk,

Pirogova St. 1, auditorium № 3122.

9:00 – 10:30	<p>Выступления с докладами.</p> <p>Лен Смит (Австралия). Смертность аборигенного населения в Виктории</p> <p>Виктория Семенова, Тамара Сабгайда (Россия). Вклад мигрантов в снижение продолжительности жизни населения российских мегалополисов (на примере Москвы).</p> <p>Андрей Кудрявцев (Россия). Как разделить изменения смертности на прошлые и текущие эффекты.</p>	<p>Paper session.</p> <p>Len Smith (Australia). Mortality of the Aboriginal population in Victoria, Australia.</p> <p>Victoria G. Semyonova, Tamara P. Sabgayda (Russia). Contribution of migrants into losses of life expectancy of populations in Russian megalopolises (the example of Moscow).</p> <p>Andrey A. Kudryavtsev (Russia). How to split mortality differences into past and present effects.</p>
10:30 – 11:00	<p>Кофе-брейк.</p>	<p>Tea break.</p>
11:00 – 12:30	<p>Мария Инесс Азамбуя (Бразилия). Имеет ли</p>	<p>Maria Ines Azambuja (Brazil). What if the</p>

демографический кризис в России скрытую экологическую причину?

Russia demographic crises had a hidden ecologic cause?

Каталин Ковач (Венгрия). Выравнивается ли продолжительность жизни в Европе? Возможности применения «клубного подхода».

Katalin Kovacs (Hungary). Do life expectancies converge in Europe? The possible application of a club approach.

Одри Дорелин, Анна Болгрин (США). Паттерны миграция и поддержания здоровья среди резидентов четырех районов городских трущоб в Порт-о-Пренс, Гаити.

Audrey Dorelien, Anna Bolgrien (USA). Health and migration patterns of residents in four urban slums in Port-au-Prince, Haiti.

12:30 –
14:30

Перерыв.

Work break.

14:30 –
16:00

Выступления с докладами.

Барун Мукхопадхьяй (Индия). Инновационный подход к контролю за состоянием материнской смертности в Индии.

Пуленг Альфонсина Морури (Южно-Африканская Республика). Причины детской смертности в Мтате (Восточно-Капская провинция).

Людмила Фиалова, Венди Мошова, Барбора Купрова, Клара Тесаркова Гуликова (Чехия). Исторические тренды взаимосвязи между детской смертностью и репродуктивным поведением: избранные регионы в Центральной Европе в 18 в.

Paper Session.

Barun Mukhopadhyay (India). Some Innovative approach to control mothers' death in India.

Puleng Alphoncina Moruri (Republic of South Afrika). Causes of infant mortality in Mthatha, Eastern Cape.

Ludmila Fialova, Vendi Moszova, Barbora Kuprova, Klara Tesarkova Hulikova (Czech Republic). Historical trends of the ties between child mortality and reproductive behavior: Selected regions in Central Europe in the 18th century.

16:00 – 16:30	Кофе-брейк.	Tea break.
16:30 – 18:00	Выступления с докладами. Тамара Сабгайда и Виктория Семенова (Россия). Взаимосвязь тенденций смертности от различных классов причин в контексте государственной программы снижения сердечнососудистой смертности в России. Зигфрид Гайер (Германия). Уменьшение заболеваемости от инфаркта миокарда. Константинос Зисис, Батакис Деметриос (Греция). Смертность и заболеваемость раком и сердечнососудистыми заболеваниями в Греции, Европе, России, их изменения в обществе и развитие.	Paper session. Tamara P. Sabgayda, Victoria G Semyonova (Russia). Interfacing trends of mortality from different classes of death causes in the context of state program to reduce cardiovascular mortality in Russia. Siegfried Geyer (Germany). Morbidity compression in myocardial infarction. Konstantinos A. Zisis, Batakis X. Demetrios (Greece). Mortality and morbidity from cancer and cardiovascular diseases in Greece, Europe, Russia and their dimensions in society and development.
18:00 – 19:00	Перерыв.	Work break.
19:00 – 22:00	Экскурсия по реке Обь (оплачивают участники).	Boat trip (participants pay).

ЗАСЕДАНИЯ СЕКЦИЙ

SESSIONS

Четверг, 20 июля

Session 2 (Russian language), Новосибирский государственный университет, ул. Пирогова, д. 1, аудитория № 3143.

9:00 –
10:30.

**Выступления с
докладами.**

Paper session.

**Вера Журавлева
(Россия).** Смертность
городского населения
Урала от инфекционных
заболеваний в 1920–
1923 гг.

**Vera Zhuravleva
(Russia).** Mortality of
urban population of ural
from infectious diseases in
1920–1923s.

**Мария Мирошниченко
(Россия).** Внедрение
новых способов
родовспоможения на
Урале в конце 1920-х –
первой половине 1930-х
гг. как фактор снижения
заболеваемости и
смертности среди
рожениц и родильниц.

**Maria Miroschnichenko
(Russia).** The introduction
of new ways of birthing in
the Urals in the late 1920s
– first half of the 1920s as
a factor in reducing
morbidity and mortality
among women in labor and
puerpera.

**Саассылана Сивцева
(Россия).** Состояние
заболеваемости и
смертности населения
Якутии в годы Великой
Отечественной войны.

**Saassylana Sivtseva
(Russia).** Morbidity and
mortality rates among the
Yakut population during
the Great Patriotic War.

10:30 – 11:00	Кофе-брейк.	Tea break.
11:00 – 12:30	Людмила Снегирева (Россия). Медико-санитарное обслуживание населения, эвакуируемого в Западно-сибирский тыл, 1941–1945 гг.	Lyudmila Snegireva (Russia). The medical and sanitary service provided to the population in process of their evacuation to the West-Siberian rear area (1941–1943).
	Михаил Семенов (Россия). Измерение эффективности работы органов здравоохранения на примере Западной Сибири в годы Великой Отечественной войны.	Mikhail Semenov (Russia). The measurement of performance of health authorities on the example of Western Siberia during the great Patriotic war.
12:30 – 14:30	Перерыв.	Work break.

14:30 –	Выступления с	Paper session.
16:00	докладами.	
	Александр Бурматов (Россия). Эволюция смертности населения в Западной Сибири в 1950–1970-х гг.	Alexander Burmatov (Russia). The Evolution of mortality in Western Siberia in the 1950–1970s.
	Одон Дашинамжилов (Россия). Смертность городского населения Западной Сибири в 1960-е годы.	Odon Dashinamzhilov (Russia). The mortality rate of the urban population of Western Siberia in the 1960-ies.
	Людмила Славина (Россия). Смертность от внешних воздействий в восточносибирской деревне (конец 1950-х – начало 1990-х гг.).	Ludmila Slavina (Russia). Mortality from external influences in the East Siberian village (late 1950s – early 1990s).
16:00 –	Кофе-брейк.	Tea break.
16:30		

16:30 – 18:00	Выступления с докладами. Ирина Панарина (Россия). Динамика смертности населения республики Коми от внешних причин. Виктор Фаузер, Татьяна Лыткина, Галина Фаузер, Ирина Панарина (Россия). Смертность и продолжительность жизни населения республики Коми: динамика и причины.	Paper session. Irina Panarina (Russia). Dynamics of mortality of population of the Komi Republic from external causes. Victor Fauser, Tatyana Lytkina, Galina Fauser, Irina Panarina (Russia). Mortality and life expectancy in the komi republic: Dynamics and causes.
17:00 – 19:00	Перерыв.	Work break.
19:00 – 22:00	Экскурсия по реке Обь (оплачивают участники).	Boat trip (participants pay).

ЗАСЕДАНИЯ СЕКЦИЙ

SESSIONS

Friday, 21th July

Session 1 (English language), Novosibirsk State University,
Novosibirsk, Pirogova St. 1, auditorium №3122.

9:00 –
10:30

**Выступления с
докладами.**

Paper session.

**Владимир Школьников,
Дмитрий Жданов
(Россия).** Смертность по
возрастным группам и
ресурсы для дальнейшего
роста долголетия.

**Vladimir M.
Shkolnikov, Dmitri A.
Jdanov (Russia).** Age-
specific mortality and
resources for further
longevity rise.

Адам Шульц (Польша).
Долевое соотношение
подгрупп населения в
исследованиях по
неравенству смертности:
практический подход.

Adam Szulc (Poland).
Weighting sub-
populations in mortality
inequality research: A
practical approach.

**Расмус Хоффман, Ханнес
Крёгер, Лассе Таркейнен,
Пекка Мартикайнен
(Италия).** Смертность по
различным
стратификационным
аспектам – сравнение
уровня образования,
социальной
принадлежности и доходов
с данными реестра
населения Финляндии.

**Rasmus Hoffmann,
Hannes Kröger, Lasse
Tarkiainen, Pekka
Martikainen (Italy).**
Mortality by different
dimensions of
stratification – a
comparison of education,
class and income with
Finish register data.

10:30 – 11:00	Кофе-брейк.	Tea break.
11:00 – 12:00	Выступления с докладами.	Paper session.
	<p>Сергей Тимонин, Елена Папанова (Россия). Пространственное неравенство показателей ожидаемой продолжительности здоровой жизни в России: результаты микропереписи 2015 г.</p>	<p>Sergey Timonin, Elena Papanova (Russia). Spatial inequalities in health expectancies in Russia: Findings from micro-census 2015.</p>
	<p>Коробейникова Надежда (Россия). Детская смертность в городах Западной Сибири и ГДР в 1950–1960-х гг.</p>	<p>Korobeinikova Nadezda (Russia). Child mortality in urban regions of Western Siberia and GDR during 1950`s and 1960`s.</p>
	<p>Элисенда Рентерия, Жероен Спейкер (Испания). Неравенство в образовании и смертность среди взрослого населения Испании за полвека: подход с использованием данных исследования о выживаемости родителей.</p>	<p>Elisenda Rentería, Jeroen Spijker (Spain). Half a century of education inequalities in adult mortality in Spain: An approach using survey data on parents' survivorship.</p>

ЗАСЕДАНИЯ СЕКЦИЙ

Пятница, 21 июля

Session 2 (Russian language), Новосибирский государственный университет, ул. Пирогова, д. 1, аудитория № 3143.

9:00 – 10:30

Выступления с докладами.

Юрий Григорьев, Ольга Баран, (Россия).

Последствия принудительной трезвости на исходе советского периода (1985–1991): структурные изменения смертности и продолжительности жизни в региональном разрезе.

Светлана Соболева, Наталья Смирнова, Ольга Чудаева, (Россия).

Заболееваемость населения Сибири в контексте российских тенденций на современном этапе.

Paper session.

Yury Grigoryev, Olga Baran, (Russia).

Consequences of forced sobriety on the outcome Of the soviet period (1985-1991): structural changes in mortality and life expectancy in the regional context.

Svetlana Soboleva, Natalia Smirnova, Olga Chudaeva, (Russia). Morbidity of Siberian population in the context of the Russian tendencies.

10:30 – 11:00

Кофе-брейк.

Tea break.

11:00 – 12:00

Выступления с докладами.

Сейсембай Жетпысбаев, (Казахстан). О демографической ситуации в Казахстане.

Валентина Тугужекова, (Россия). Этнодемографические процессы среди хакасов в конце XIX–XXI вв.

Paper session.

Seisembay Zheptisbaev, (Kazakhstan). About demographic situation in Kazakhstan.

Valentine Tuguzhekova, (Russia). Ethnodemographic processes among the Khakases in the end of XIX–XXI centuries.

ЗАКРЫТИЕ КОНФЕРЕНЦИИ

CLOSING SESSION

Пятница, 21 июля

Friday, 21th July

Новосибирский государственный университет,
г. Новосибирск, ул. Пирогова, 1, Зал заседаний ученого
совета, аудитория 414.

Novosibirsk State University, Novosibirsk, Pirogova St. 1, Academic
Council Hall, auditorium № 414.

12:30 – 13:30	Закрытие конференции. Совместное заседание по итогам работы секций.	Closing remarks, joint meeting of the Russian and English sessions.
13:30 – 15:00	Кофе-брейк, неформальная дискуссия.	Informal discussion, lunch.
16:00 – 21:00	Автобусная экскурсия по Новосибирску (оплачивают участники).	Social event. Start of the bus tour of the city of Novosibirsk (participants pay).
21:00	Отъезд участников семинара.	Departure of participants.

Научное издание

**ИСТОРИЧЕСКИЕ И СОВРЕМЕННЫЕ ТРЕНДЫ
СМЕРТНОСТИ И ЗАБОЛЕВАЕМОСТИ**

Международный научный семинар Новосибирск,

19–21 июля 2017 г. ПРОГРАММА

Подготовка к печати *С. В. Исаковой*
Обложка *Е. В. Неклюдовой*

Подписано в печать 1.06.2017 г. Формат 60x84/16. Уч.-изд. л. 1,5.
Усл. печ. л. 1,3. Тираж 100 экз. Заказ №
Издательско-полиграфический центр НГУ.
630090, Новосибирск, ул. Пирогова, 2.
(383)363-40-35